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FEEDBACK 
of foгeign consultaпt (head) PhD, pгofessoг Seref Kilic for dissertation work of 

Murzalimova Assel «Mo11itoring of radioecological effects of ionizing 
r·adiation using geo-information systems (for example, Sarapan and Zhanan 
wintering areas)» submitted fог the degree of doctoг of philosophy (PhD) in the 

specialty «6O060800-Ecology». 

А. Muгzali1110va chose ап extгemely гelevant topic fог the study, which is 
esseпtially of сопсегп to bot\1 tl1e scieпtific co111munity studying puЫic health and 
the Geпeral population of teпitoгies wheгe theгe is а гadiation factor. 

And tl1is factoг of incгeased гadioactivity in the places of nucleaг tests is 
coпsideгed Ьу the authoг vегу thoгoughly both from the point of view of 
гadioecology, and the constгuction of а geoinfoг111ation database for further study 
of tl1e ten·itoгy . 

Т11е authoг selected а site adjacent to the «Atomic lake», an artificial reservoir 
created with the help of а nucleaг explosion. Soil and vegetation were studied for 
tl1e content of anthropogenic гadionuclides in the111. Агеаs with increased specific 
гadioactivity of soils and vegetation wеге identified. 

An i111poгtant detail is that in this агеа there are two localities Sarapan and 
Zhaпan, wheгe the !оса! population lives. 

The dissertation exa111ines in detail the domestic and foreign literatuгe 

conceгning infoг111ation about the Semipalatinsk test site. 
The author independently perfoГ111ed woгk оп sampling soil and plants iп the 

study агеа and ca111eral processing of laboratoгy гesults. 
The author has carefully collected, su111111aгized and interpreted the mateгial 

\,vith the use of statistical pгocessing and the use of geogгaphic infoпnation 

systems. This allowed l1ег to c1·eate an algoгith111 fог pгocessing гadioecological 
infoпnation. 

In Geneгal, I rate А . Mшzalimova's woгk vегу highly. The woгk 
«Monitoгing of radioecological effects of ionizing гadiation using geo-infoпnation 
systems (for example, Sarapan and Zhaпan winteгing areas)» has an нndoubted 
scieпtific novelty, high pгactical significance апd 1·esponds the гequirements fo1· 
qualifying works . 



The main scientific results of the dissertation work are puЬlished in 7 
printed works, including 1-in puЬlications indexed in international databases, 
3-in Kazakh puЬlications and materials of international scientific and practical 
conferences. 

Overall, dissertation work of Mursalimova Asel Kabdygaliyevna 
"Monitoring of radioecological effects of ionizing radiation using geo­
information systems (for example, Sarapan and Zhanan wintering areas )" 
contains significant research material, 1 fully recommend it for defense and 
author of the dissertation deserves the award of а Doctor of Philosophy (PhD) 
degree in the specialty "6D060800 - Ecology". 

Ardahan University 
Faculty of Engineering 

Department of Environmental Engineering 
e-mail: serejkШc@ardahan.edu.tr 



«6DО60800-Экология» мамандыrы бойынша философия докторы 
(PhD) Д;}режесiне iздену ушiн 1сынылrан докторант 

Мурзалимова Асель Кабдыгалиевнаньщ . 
«Геоаl\паратrьщ жуйелердi "олданып иондаушы саулелердщ 

• · у (Сарапан жане Жанан радиоэколоrиялыl\ асерше мониторинг журпз 
1\ЫСТЗI\Тары мысалында)»такырыбындаrы ж~ысына 

. . ') PhD фессор Шереф Кылычтьщ шетелд1к кецесш1 (жетекш1 , про 
ПIKIPI 

· · н шын М;}Нiнде Мурзалимова А.К. зерттеулер журпзу уш1 
радиациялык, acepi бар аумак,тардьщ ч~рrындарын да,жалпыденсаульпцы 
зерттейтiн rылыми бiрлестiктердi де алан.дататын ете езектi так:ырыпты 
тандаrан 

Ядрольщ сынак,тар журпзшетiн жерлерде радиоактивт~шктiц 
жоrарылауыньщ 6~ факторын автор радиоэкология 'Ц[J)fЫСЫнан да, аума:кты 
одан api зерттеу ушiн геоак,параттьщ малiметтер базасын iqq,y тwrысынан да 
ете ~ият :к,арастырrан. 

Зерттеу ушiн автор жер асты ядрольщ жарылыс натижесiнде пайда 
болrан жасанды су к,оймасы «Атом кел» аумаrындаrы :к,ыстак,тарды тан:даrан . 
Антропогендiк радионуклидтердiц ~амын аньщтау ушiн сол аума:ктын 
топыраrы мен есiмдiгi зерттелген . 

Зерттеулер жургiзуге алынrан топырю, пен есiмдiк есетiн кейбiр 
аумак,тьщ меншiктi радиоактивтiлiгi жоrары екенi аны:к,талrан. Айта кететiн 
мацызды жайт -6~ аумак,та жергiлiктi т~рrындар мал шаруашылыrымен 
айналысатын Сарапан жане Жанан к,ыстак,тары орналаск,ан. 

Диссертацияда Семей сынак, полигоны туралы а:к,паратты к,озrайтын 
отандьщ жане шетелдiк адебиеттер егжей-тегжейлi :к,арастырылrан. 

Автор зерттелетiн аума:к,та топыра:к, пен есiмдiктердiц сынамаларын 
алу жане зертханальщ зерттеулердiц натижелерiн камералды:к, ен:деу 
бойынша ~ыстарды ез к,олымен орындаrан. Осы жане баск.а да алынrан 
натижелер аума:к,тьщ радиацияльщ ластану дарежесi туралы жаца туп~ск,а 
деректердi алуrа мумкiндiк берген. 

Автор статистикальщ ецдеулердi жане геоак,параттык, жуйелердi 
к.олдана отырып, жаца материалды м~к,ият жинап жеткiзе алrан. Б~ 
деректер радиоэкологияльщ а:к,паратты ецдеу алгоритмiн к,алыптастыруrа 
мумкiндiк бередi. 

Жалпы, А.К. Мурзалимованьщ ~ысын «Геоак,параттьщ жуйелердi 
к,олданып иондаушы саулелердiц радиоэкологияльщ асерiне 

мониторинг жургiзу (Сарапан жане Жанан к,ыстак,тары 
мысалында)»та:к,ырыбындаrы диссертацияльщ~ысы сезсiз rылыми 
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жаналы1<1<а, жогары практикальщ мацыздыльщк,а ие деп баrалаймынж~ше 

философия докторы (PhD) ~ыстарына к,ойылатын барльщ талаптарrа 
с~йкес келедi. 

Диссертацияльщ ~ыстьщ негiзгi rылыми нgтижелерi 7 баспа 

цмыстарында, оньщ 1шшде 1-Халык,аралык, деректер базасында 

индекстелетiн басылымда, 3-К,азаI<:стандьщ басылымдарда жgне хальщаралы
к: 

rылыми-практикальщ конференциялардьщ материалдарында
 жарияланrан . 

Жалпы, Мурзалимова Асель Кабдыгалиевнаньщ «Геоак:паратгьщ 

жуйелердi 1\Олданып иондаушы сgулелердiц радиоэкологияльщ gcepiнe 

мониторинг жургiзу (Сарапан жgне Жанан к:ыстак:тары мысалында)» 

так:ырыбындагы диссертациялык: ж~ысы елеуш rылыми деректерд1 

к:амтиды, мен оны I\Oprayra толык: ~сынамын жgне диссертация авторы 

«6DO6O8OO - Экология» мамандыrы бойынша философия докторы (PhD) 

rылыми дgрежесiн беруге лайьщ. 

/колы бар/ /мер бар/ 
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